
 

 

 
 
 
 
 
 

12. december 2016 

 
 
Projektets formål er at  
Etablere et netværk, der gennem analyse, diskussion og inddragelse af viden og erfarin-
ger, kan afdække potentialer og væsentlige barrierer for anvendelsen af alternativ gene-
tik/kombination heraf med afsæt i økologisk definerede avlsmål. Netværket fokuserer på 
hele værdikæden fra landmand til afsætning. 
 
Netværksmøde blev afholdt d. 21.11.2016 på Sabro Kro 
 
 
I mødet deltog  

 
- samarbejdspartnere fra projekterne ”VIPiglets”, ”Differentieret avl af økologiske 

grise – via Danavl”, og ”Styrket beslutningsgrundlag og dyrevelfærd i økologisk 
svineavl” repræsenteret ved: 
 

Lene Juul Pedersen, AU    indlægsholder 
Anders Christian Sørensen, AU   indlægsholder  
Hanne Kongsted, AU    indlægsholder 
Mahmoud Shirali, AU   indlægsholder 
Lotta Rydhmer, SLU    indlægsholder 
Daniel Møller, Topigs Norsvin   indlægsholder 
Morten Kargo, AU    ordstyrer 
Flemming og Eva Madsen   landmænd 
Inger og Poul Pedersen    landmænd  
Niels Peter Baadsgaard    rep. landmand Bertel Hestbjerg 
Nicolaj Petersen   landmand 
Kirsten Rasmussen /H. E. Jørgensen  landmænd 
Kristian K. Drangsfeldt, SEGES Økologi referent 
Tove Serup, SEGES Økologi   arrangør  
Cecilie Kobek Thorsen, AU  
Marianne Bonde, UHF 
Lene Thomsen, UHF   
Birgitte Ask, SEGES Avl 

 
 

Formidling vedr. netværksdag i projektet 
”Sæt retning på avl til økologisk svineproduktion” 
Projekt nr. 3764 
 
ved SEGES Økologi 
Tove Serup 
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 Særligt inviterede var:  
 

- Dyrenes Beskyttelse, rep. ved Birgitte Iversen Damm 
- Økologisk Landsforening, rep. ved Fagpolitisk medarbejder Sybille Kyed 
- Landbrug & Fødevare, rep. ved Erhvervspolitisk medarbejder Lars Holdensen 

(afbud, men orienteret efterfølgende) 
- Rådgiverteamet rep. ved Birgitte Mikkelsen, Syddansk Svinerådgivning 

 
 
Program  
 
09.30  Ankomst og kaffe 
09.50 Velkomst ved Tove Serup, SEGES Økologi 
10.00 VIPiglet produktionsresultater ved Hanne Kngsted, AU 
10.25 VIPiglet simuleringsarbejde ved Anders Christain Sørensen AU og 
 Lotta Rydhmer, Sveriges Landbrugsuniversitet 
11.15 Introduktion til ”Styrket beslutningsgrundlag og dyrevelfærd i økologisk svi-

neavl” ved Lene Juul Pedersen, AU 
12.00 Frokost 
13.00  Sådan gør Norge, ved Daniel Møller, Topigs Norsvin 
13.20  Forslag til fremtidigt arbejde ved Mahmoud Shirali, AU 
13.40  Debat  
15.00 Opsamling og aftaler 
15.30  Slut 
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Debat: 
 
Morten Kargos opsummerede ved mødets afslutning  
 

- Den perfekte økologiske gris, nås aldrig ved at hægte sig på de konventionelle avlspro-
grammer, da de mål økologer har, afviger fra de konventionelle mål. Det er muligt at afvi-
ge noget fra det konventionelle avlsmål, men da avlsdyrene hele tiden hentes i det kon-
ventionelle system, svarer det til en robåd med en trodse i en stor supertanker – den kan  
påvirke kursen en smule, men mest i form af en minimal forsinkelse 

- Hvor er den biologiske grænse for større kuldstørrelse? Selv om der er en grænse, er 
den ikke nået endnu 

- Hvis man vælger at starte et eget avlsarbejde skal størrelsen af programmet fastlæges. 
F.eks. i forhold til hvor stort et område det skal dække med deraf følgende varierende 
produktionsforhold 

- Hvis der skal laves avl for økologiske grise hvor stor population kræves der? 
- Et avlsprogram med 10 besætninger a´ 100 søer kan bære et avlsprogram med afprøv-

ningsstation. Det stiller store krav til management og gode registreringer 
- Hvad koster det at havde et avls selskab? (Ingen kom med et estimat) 
- Ved et fælles nordeuropæisk avlssamarbejde giver vi afkald på at differentiere os i DK 
- Vigtigt at have afsætningsleddet med på ideen 
- En anden og billigere vej at nå et stykke hen mod målet, er at bruge eksisterende racer 

og eventuelt nye racer med et bedre niveau for de egenskaber, som ønskes fremmet i 
økologisk svineproduktion. I den situation skal det samtidig undersøges hvilken form for 
krydsning, der er mest velegnet til økologisk svineproduktion 

- I den forbindelse bør racer f.eks. lokale racer, med lav kødprocent ikke udelukkes, da 
kødprocent er noget af det nemmeste at avle for  

- Registrering og genomisk selektion kan være en vej frem  
- Uanset avlsprogrammets størrelse skal avlsmålet fastlægges, og mange svineproducen-

ter har forskelligt syn på dette. Det er imidlertid et krav at der kan skabes konsensus om 
avlsmålet, ellers giver et nyt avlsprogram ikke mening 

- Er den ideelle økologiske so en so der har 14 – 16 velfungerende patter og 14 – 16 robu-
ste grise, der ikke flyttes rundt til andre søer?  

- I dag har vi et kanon lavt medicinforbrug – det må vi ikke sætte overstyr (= Robusthed!) 
- Landmændene har forskellig vægtning af de enkelte egenskaber….1 gris mere fravæn-

net/kuld betyder meget i produktionsøkonomien. Hvor meget må det f.eks. koste at have 
dyr med et godt temperament? 

- En ting er produktionsøkonomi. En anden er image. Økologien kan ikke holde til den høje 
dødelighed (på trods af forbedret management og reduceret dødelighed dør der stadig 
for mange!) Ved store kuld er fødselsvægten så lav at de mindste aflives. Det er ikke en 
holdbar løsning!!! 

- En del af de udfordringer vi står overfor er, at der er rigtig meget politik i emnet 
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Konklusion: 
 
 

- Der var udbredt enighed om at kuldstørrelse, mælkeydelse/moderegenskaber og ro-
busthed er vigtige parametre.  
Før det er løst kommer vi ikke videre! 

- Der bør undersøges flere racer/krydsningskombinationer, inden der laves eget avlspro-
gram  

- Det er vigtigt at L&F er med  
- Dyrenes Beskyttelse bakkede op om ovenstående 

 
- SEGES Avl, SEGES Økologi, AU, UHF og en rep. fra producenterne arbejder videre på 

en ansøgning til GUDP med ansøgningsfrist til marts 2017. Der tages udgangspunkt i 
den ansøgning, der blev sendt ind til SAF, men fik afslag. Afslaget skyldtes det store be-
løb/den lange tidshorisont i forhold til SAF´s midler. Det vurderes, at såfremt vi kan opnå 
tilskud fra GUDP vil en ansøgning om medfinansiering stå stærkere i SAF. 
 

- Projektgruppen bør samles i første halvdel af januar 2017 for at aftale nærmere. Fokus 
og vilkår i GUDP vil være dem vi kender, d.v.s. hovedvægten lægges på demonstration.  
 

 
 
 
 


